

ការចូលរួមរបស់ព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជានៅក្នុងកិច្ចប្រជុំក្រុមអ្នកជំនាញលើការអនុវត្ត
អនុសាសន៍នៃការពិគ្រោះយោបល់ និងការត្រួតពិនិត្យឡើងវិញថ្នាក់ជាតិ លើឧបសគ្គគតិយុត្តិ
និង គោលនយោបាយ ដើម្បីទទួលបានសេវាមេរោគអេដស៍ជាសកល

ថ្ងៃទី៤-៥ ខែមីនា ឆ្នាំ២០១៤
អាម៉ា បាតាយ៉ា

1. ជាការបន្តតាមដាន ការអនុវត្តអនុសាសន៍នៃការពិគ្រោះយោបល់ និងត្រួតពិនិត្យ
ឡើងវិញថ្នាក់ជាតិលើឧបសគ្គគតិយុត្តិ និងគោលនយោបាយក្នុងការទទួលបានសេវា
មេរោគអេដស៍ជាសកល គណៈប្រតិភូកម្ពុជាដែលរួមមាន ឯកឧត្តម **នា ឌឿន**
អនុប្រធានអាជ្ញាធរជាតិប្រយុទ្ធនឹងជំងឺអេដស៍ លោកស្រី ណាម៉ាដា អាចារិយ៉ា មន្ត្រី
តំណាងអង្គការ UNAIDS លោក ហ៊ិន បុណ្យវិរៈ តំណាងបណ្តាញអ្នកផ្ទុកមេរោគអេដស៍
CPN+ បានចូលរួមជាមួយសមាជិកគណៈប្រតិភូចំនួន៥៩នាក់មកពីបណ្តាប្រទេសចំនួន
១២ផ្សេងទៀត ដើម្បីជជែកអំពីបទពិសោធន៍ នៃការ ត្រួតពិនិត្យឡើងវិញថ្នាក់ជាតិ
សេចក្តីព្រាងផែនការសម្មាភាពរបស់ប្រទេស និងប្រចាំតំបន់ក្នុងការអនុវត្តតាម អនុសាសន៍
ទាំងនោះ។ កិច្ចប្រជុំទទួលបានការឧបត្ថម្ភពីក្រុមគាំទ្រអង្គការ UNAIDS តំបន់ កម្មវិធីអភិ -
វឌ្ឍអង្គការសហប្រជាជាតិ (UNDP) និងគណៈកម្មការសេដ្ឋកិច្ច សង្គមតំបន់អាស៊ី
ប៉ាស៊ីហ្វិក (UN-ESCAP) និងដោយមានការចូលរួមរបស់បណ្តាញ អ្នកផ្ទុកមេរោគ អេដស៍
តំបន់ តំណាងក្រុមប្រជាជនប្រឈមមុខខ្ពស់នឹងការឆ្លងមេរោគ អេដស៍នៅក្នុងតំបន់អាស៊ី
ប៉ាស៊ីហ្វិក។



2. ចែករំលែកបទពិសោធន៍ មេរៀនដែលបានរៀនសូត្រ ជូនដល់បណ្តាប្រទេសក្នុងតំបន់ អាស៊ីប៉ាស៊ីហ្វិក

- a. ឯកឧត្តម វេជ្ជបណ្ឌិត **នា វណ្ណា** អនុប្រធានអាជ្ញាធរជាតិប្រយុទ្ធនឹងជំងឺអេដស៍ លោក ហ៊ិន បុណ្យវិរៈ ត្រូវបានអញ្ជើញចូលរួមធ្វើបទបង្ហាញអំពីបទពិសោធន៍ និង មេរៀន ដែលបានរៀនសូត្រលើការពិគ្រោះយោបល់ និងត្រួតពិនិត្យឡើងវិញថ្នាក់ជាតិលើ ឧបសគ្គគតិយុត្តិ និង គោលនយោបាយក្នុងការទទួលបានសេវាមេរោគអេដស៍ជា សាកលនៅកម្ពុជា។
- b. បទបង្ហាញសង្កត់ធ្ងន់លើ លើស្ថានភាពបច្ចុប្បន្ន និងការឆ្លើយតបទៅនឹងមេរោគ អេដស៍ និងជំងឺអេដស៍ ជាមួយការអនុវត្តរបស់កម្ពុជានូវគោលដៅសូន្យបីនៃ វិស័យ សុខាភិបាល ដែលខិតខំប្រឹងប្រែងយ៉ាងខ្លាំងអនុវត្តសកម្មភាពអទិភាព នៃការបន្ត ការបង្ការ ថែទាំ និងព្យាបាល ដើម្បីជំរុញការស្រាវជ្រាវករណីថ្មី ជំរុញ អោយបានជា អតិបរមាការមកទទួលការព្យាបាលអោយបានជាប់លាប់ និង រៀបចំដើម្បីនិរន្តរ ភាព។ បទបង្ហាញបញ្ជាក់ផងដែរនូវតម្រូវការនៃការយល់ដឹងពី ការគាំពារសង្គម ក្នុង ប្រទេសដែលមានអត្រាប្រេវ៉ាឡង់ស្លាប់ខ្ពស់បង្អួរ និងមាន ការគ្របដណ្តប់ខ្ពស់នៃ ការផ្តល់ឱសថប្រឆាំងមេរោគអេដស៍ដល់អ្នកផ្ទុកមេរោគដែលមានលក្ខខណ្ឌវិនិច្ឆ័យ ត្រូវទទួលបានឱសថព្យាបាល ។
- c. ឧបសគ្គរំខានដែលមានរវាងការមកទទួលការព្យាបាលជាប់លាប់មានអត្រាទាបបង្អួរ (៧៤% ដែលបានមកជាប់លាប់ដល់រយៈពេល៦០ខែ) និងការធ្វើបំលាស់ទី (ទេសន្តរប្រវេសន៍) បានចោទជាសំពាធបញ្ហាធ្ងន់ធ្ងរមួយទៀតដែលគួរតែត្រូវ ទទួលបានការយកចិត្តទុកដាក់ពីផ្នែកពាក់ព័ន្ធទាំងអស់។
- d. អង្គសិក្ខាសាលាមានត្រូវបានធ្វើអោយចាប់អារម្មណ៍ លើការបង្កើតបណ្តាញចម្រុះ នៃអ្នក តាក់តែងគោលនយោបាយ អ្នកគំរោងអនុវត្តកម្មវិធី តំណាងអ្នកផ្ទុកមេរោគ អេដស៍ និងក្រុមប្រជាជនងាយប្រឈមមុខនឹងការឆ្លងមេរោគអេដស៍តាំងពីតំបន់ រស់នៅដល់ថ្នាក់ជាតិលើការបរិយាកាសគាំទ្រ ដែលត្រូវបាននិងកំពុងសំរេប សំរួល ផ្តល់បទអន្តរាគមន៍ដល់ប្រជាជនដែលត្រូវការសេវានានា។ គំនិតផ្តួចផ្តើម ភាពជា ដៃគូ ជាមួយនគរបាលសហគមន៍ គឺជាឧទាហរណ៍មួយនៃបណ្តាញ ទាំងនោះ។



3. ផែនការសកម្មភាព

ផ្អែកលើការចូលរួមទាំងឡាយនៃអង្គប្រជុំថ្ងៃទី១ ក្រុមគណៈប្រតិភូកម្ពុជា បានធ្វើការកែសម្រួលអនុសាសន៍នៃការពិគ្រោះយោបល់ និងត្រួតពិនិត្យឡើងវិញថ្នាក់ជាតិលើឧបសគ្គគតិយុត្តិ និងគោលនយោបាយក្នុងការទទួលបានសេវាមេរោគអេដស៍ជាសាកល និងផ្តល់ចេញជាតារាងសកម្មភាពដូចតទៅ៖

- a. ការអនុម័ត និងការផ្សព្វផ្សាយ៖ របាយការណ៍ត្រួតពិនិត្យគោលនយោបាយ និងច្បាប់ជាតិនឹងត្រូវបានដាក់ជូនអាជ្ញាធរជាតិប្រយុទ្ធនឹងជំងឺអេដស៍អនុម័ត និង ផ្សព្វផ្សាយជូនទៅក្រុមការងារបច្ចេកទេសចម្រុះផ្នែកមេរោគអេដស៍ ជំងឺអេដស៍នៃ រាជរដ្ឋាភិបាល និងដៃគូអភិវឌ្ឍន៍។ ក្រុមការងារជាតិ គោលនយោបាយ និងច្បាប់នឹងកសាងផែនការសកម្មភាពជាក់លាក់មួយដោយប្រើប្រាស់ស្ថាប័នពាក់ព័ន្ធ និងយន្តការដើម្បីឆ្លើយតបទៅនឹងអនុសាសន៍ នៃរបាយការណ៍ត្រួតពិនិត្យគោលនយោបាយ និងច្បាប់ជាតិឡើងវិញ។
- b. សកម្មភាពតាមដាន៖ សកម្មភាពមួយចំនួនត្រូវបានស្នើឡើង ដូចជា ការពង្រឹងមគ្គុទ្ទេសភាព និងការសម្របសម្រួល គំនិតផ្តួចផ្តើមភាពជាដៃគូជាមួយនគរបាលសហគមន៍ កិច្ចសន្ទនាជាមួយតំណាងរាស្ត្រលើកិច្ចការច្បាប់ និងគោលនយោបាយមួយចំនួន ដែលត្រូវការកែសម្រួលនិងការគាំទ្រ ការការពារសិទ្ធិនៃប្រជាជនជាតិខ្លី៖ដែលរងផលប៉ះពាល់នៅក្នុងច្បាប់និងគោលនយោបាយដែលមានស្រាប់ ដូចជាច្បាប់ស្តីពីការបង្ការ និងការប្រយុទ្ធទប់ស្កាត់ការរីករាលដាល មេរោគអេដស៍/ជំងឺអេដស៍ និងច្បាប់ព្រហ្មទណ្ឌ ច្បាប់ប្រឆាំងនឹងការជួញដូរ មនុស្ស (ឧទា. អាយុនៃអ្នកផ្តល់ការយល់ព្រម និងការទទួលបានការធ្វើតេស្ត ឈាម និងសេវាសុខភាពនានា) ការត្រួតពិនិត្យឡើងវិញ មគ្គុទ្ទេសន៍ថ្នាក់ជាតិ (សេចក្តីណែនាំ)

ដើម្បីអនុវត្តច្បាប់អេដស៍ ពង្រឹងបណ្តាញសហគមន៍ (វេទិកា បណ្តាញ អ្នកផ្គុំកម្រិត មេរោគអេដស៍ និងប្រជាជនងាយប្រឈមមុខនឹងការឆ្លងមេរោគអេដស៍ខ្ពស់) ពីថ្នាក់មូលដ្ឋានដល់ថ្នាក់ជាតិ ពង្រីកសេវាកម្មច្បាប់សំរាប់ ប្រជាជនជាតិខ្លះដែលរងផលប៉ះពាល់ យកអនុសាសន៍គន្លឹះនៃការត្រួតពិនិត្យ ច្បាប់ជាតិបញ្ចូលទៅក្នុង ផែនការយុទ្ធសាស្ត្រជាតិទី៤ និងកសាងឯកសារ ទស្សនៈទាន(Concept note) សំរាប់ការអនុវត្តន៍គំរូផ្តល់មូលធិថ្មី ចូលរួមកិច្ច សន្ទនាអន្តរប្រទេសផ្តោតលើមេរោគអេដស៍ និងទេសន្តរប្រវេសន៍ ។

សេចក្តីព្រាងផែនការសកម្មភាពនេះ នឹងត្រូវបានដាក់ជូនក្រុមការងារគោលនយោបាយ សិទ្ធិមនុស្ស បរិយាកាសគាំទ្រ នៃអាជ្ញាធរជាតិប្រយុទ្ធនឹងជំងឺ អេដស៍ ដើម្បីពិនិត្យឡើងវិញ និងបញ្ចប់ចុងក្រោយ។